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Abstract

        
In a double blind controlled cross-over trial on 20 healthy volunteers, the anticholinergic side-effects of single doses of amitriptyline (75 mg), zimelidine (100 mg), maprotiline (75 mg), and placebo were compared.


        
 Anticholinergic side-effects were determined by means of self-rating of dryness in the mouth (visual analogue scale), determination of unstimulated and stimulated saliva secretion rate and accomodation range. There were no significant effects recorded after intake of placebo, which supports the test-retest reliability and the validity of the methods. Amitriptyline produced the most pronounced anticholinergic side-effects followed by maprotiline and zimelidine in decreasing order. There were no significant correlations between self-rating of dry mouth and saliva secretion rate or between accomodation ability and saliva secretion rate.


      
        
Zusammenfassung

        
Die Verfasser führten eine Doppelblind-cross-over-Studie an 20 gesunden Probanden durch, um die anticholinergischen Nebenwirkungen von Einzeldosen von Amitryptilin (75 mg), Zimelidin (100 mg), Maprotilin (75 mg) und Plazebo vergleichend zu untersuchen.


        
 Die anticholinergischen Nebenwirkungen wurden mittels Selbsteinschätzung von Mundtrockenheit (visuelle Analogskala), Messung der nichtstimulierten und stimulierten Speichelabsonderungsfrequenz sowie der Akkommodationsbreite bestimmt. Nach Plazebo wurden keine signifikanten Wirkungen festgestellt. Dies bestätigt die Zuverlässigkeit der Untersuchungen. Die ausgeprägten anticholinergischen Nebenwirkungen ergaben sich bei Amitryptilin, gefolgt von Maprotilin und Zimelidin in abnehmender Intensität. Keine signifikanten Korrelationen ergaben sich zwischen der Selbsteinschätzung der Mundtrockenheit und der Speichelflußrate oder zwischen Akkommodationsfähigkeit und Speichelfluß.
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